
رئیس دبیرخانه پایش آزاد دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

6 هـزار نظام موضـوع
 به طرح پایش اضافه خواهد شد

امروزه پایان نامه ها به مثابه نسخه های بی ارزشی هستند که 

فقط به درد مطالعه دانشجو برای مرور منابع یک پایان نامه 

می خورد و هیچ مشکلی را از جامعه و صنعت حل نمی کند؛ 

پایان نامه هایی که در گوشه وکنار کتابخانه ها زیاد دیده ایم. 

البته در سال های اخیر گام هایی از طرف دانشگاه ها برای 

برقراری ارتباط با صنایع برداشته شده، اما این مساله در 

ابتدای راه است و نیاز به همکاری دوطرف و شناخت از 

توانایی های هریک از دیگری دارد. با این اوصاف دانشگاه 

آزاد اسلامی مدتی است که به این موضوع ورود کرده و تلاش 

دارد این خلأ را جبران کند. طرح پایش یا همان »پژوهش 

اثربخش یکپارچه شبکه ای« راهکاری است که دانشگاه 

آزاد برای پرکردن این خلأ انتخاب کرده است. 

بیش از یک سال از راه اندازی طرح پایش می گذرد؛ طرحی 

که قرار است با پایان نامه ها و رساله دکتری، دانشجویان را 

به سمت حل مشکلات صنایع سوق دهد و هدف اصلی آن 

تبدیل چالش های کلان کشور به زمینه های پژوهشی است. 

درواقع براساس این طرح فعالیت های علمی و پژوهشی باید 

برمبنای سیاست های کشور طراحی شوند و دانشگاه باید با 

جهت دهی رسالت اصلی خود که همان آموزش و پژوهش 

است، بتواند با ایجاد فرصت های شغلی مناسب، بخشی از 

مشکلات و موانع جامعه را برطرف کند. 

در یـک سـال گذشـته موضوعـات زیـادی در ایـن سـامانه 

بارگـذاری و بـا همفکـری اسـتادان و صاحبـان صنایـع 

موضوعـات پژوهشـی زیـادی نیـز اسـتخراج شـده اسـت. 

ایـن نظـام موضوعـات توسـط اسـاتید و صنایـع انتخـاب 

می شـود، امـا دانشـجویان نیـز ازطریـق اسـتادان خـود 

می تواننـد پیشـنهادهای خـود را مطرح کننـد. درواقع اگر 

استاد آن نظام موضوع را بپسندد و منطقی پشت آن باشد، 

می تـوان آن را نیـز بـه سـامانه اضافـه کـرد. در سـامانه طرح 

پایـش موضوعـات زیـادی درخصوص بیمـاری کرونا تعریف 

شـده و قرار اسـت موضوعات مرتبط با کرونا نیز به سـامانه 

طـرح پایـش اضافه شـود. 

محمدعلی اکبری، رئیس دبیرخانه پایش آزاد دانشگاه آزاد 

اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید تاکنون 

هشت درصد از کل پایان نامه های دانشجویان به طور 

اتوماتیک در سامانه طرح پایش تعریف شده است. به 

گفته او، در کارشناسی ارشد هشت درصد و در مقطع دکتری 

نیز هشت درصد پایان نامه ها براساس طرح پایش انتخاب 

شده اند. او می گوید: »تاکنون به طور کلی 10 هزار و 632 

پروپوزال ارشد ارائه شده که از این تعداد 850 پروپوزال 

براساس طرح پایش انتخاب شده است. همچنین سه هزار 

و 41 پروپوزال دکتری داریم که از این تعداد 257 پروپوزال 

در برنامه پایش بوده است.«

وظیفه  صنایع  مشکلات  حل  است  معتقد  علی اکبری 

دانشگاه است و اینکه صنعت از راهکار دانشجویان استفاده 

می کند یا خیر، موضوعی است که مسئولان نظام باید در 

این خصوص تصمیم گیری کرده و صنعت را وادار کنند تا از 

این راهکارها استفاده کند. او می گوید: »وظیفه ما تولید 

علم نافع برای جامعه است و حمایت صنعت از دانشجویان 

نیز موضوعی قابل حل است.« مشروح این گفت وگو را در 

ادامه می خوانید.

    انتخاب هزار پروپوزال ارشد و دکتری

از سامانه پایش

بیش از یک سال از آغاز فعالیت طرح پایش می گذرد؛ درحال 
حاضر آمار کاملی از تعداد پایان نامه های ارشد و دکتری که تاکنون 

براساس پایش انتخاب شده در دست دارید؟
در کارشناسی ارشد هشت درصد و در مقطع دکتری نیز هشت 

درصد پایان نامه ها بر اساس طرح پایش انتخاب شده اند. تاکنون 

به طور کلی 10 هزار و 632 پروپوزال ارشد توسط دانشجویان 

ارائه شده که از این تعداد 850 پروپوزال براساس طرح پایش 

انتخاب شده است. همچنین سه هزار و 41 پروپوزال دکتری 

نیز داریم که از این تعداد 257 پروپوزال در برنامه پایش بوده 

است. به عبارتی، هشت درصد از کل پایان نامه ها بدون اینکه 

ما کار خاصی انجام دهیم، به طور اتوماتیک در برنامه علمی 

پایش آمده است. 

یکی از اهداف پایش، کاربردی کردن تحقیقات دانشگاهی 
است. به نظر شما اگر پایان نامه ها به صورت عملی مشکلی 
را از صنعت حل کنند، چه ضمانتی وجود دارد که صنعت از 

دانشجویان حمایت کند؟
دانشجویان در صنعت حضور دارند و ضمانتش این است که آنها در 

این داستان حضور دارند. به طور مثال ذوب آهن اصفهان مشکلات 

خود را مطرح کرده است و اگر به دنبال این نبود تا از پایان نامه 

دانشجویان برای حل مشکلات خود استفاده کند، قطعا به سراغ 

پایان نامه های دانشجویان نمی آمد و این موضوعات را مطرح 

نمی کرد. مثلا افرادی که در ذوب آهن اصفهان دارای مدرک 

تحصیلی فوق لیسانس به بالا هستند، می توانند با پایان نامه هایی 

که در واحد نجف آباد یا سراسر کشور ارائه می شود، به عنوان 

مشاوران مهارتی با دانشجویان همکاری کنند. به عبارتی، افرادی 

از صنعت ذوب آهن اصفهان به عنوان مشاوره مهارتی دانشجویان 

انتخاب می شوند و این مشکلات را با دانشجویان و اساتید در میان 

گذاشته و حل آنها را پیگیری می کنند. 

    وظیفه مان تولید علم نافع برای جامعه است

 نکته دیگر اینکه وظیفه ماست تا مشکلی از صنعت را حل 

کنیم و اینکه صنعت از راهکار دانشجویان استفاده می کند یا 

خیر، موضوعی است که مسئولان نظام باید در این خصوص 

تصمیم گیری کرده و صنعت را وادار کنند تا از این راهکارها 

استفاده کند. وظیفه ما تولید علم نافع برای جامعه است و 

حمایت صنعت از دانشجویان نیز موضوعی قابل حل است. نکته 

دیگر اینکه صنعتگران از ابتدا همراه ما هستند، یعنی وقتی یک 

صنعت برنامه خود را معرفی کرده است، قطعا از پایان نامه ای که 

بتواند مشکل او را حل کند، حمایت می کند. 

دانشگاه باید به سراغ صنعت و جامعه برود و از مشکلات آن آگاه 

شود. تجربه نشان داده که معمولا چالش های صنعت به زبان 

دانشگاه مطرح نمی شود. طی این سال ها کارهای زیادی برای 

برقراری ارتباط بین صنعت و دانشگاه صورت گرفته است، اما 

ارتباط دانشگاه و صنعت به دلیل تفاوت زبان دانشگاه با صنعت 

و جامعه، به درستی شکل نگرفته است، بنابراین اگر این مشکل 

ع ضمانت برای حمایت صنعت از  را حل کنیم، قطعا موضو

دانشجویان نیز حل می شود. 

از  تاکنـون بحث هـای زیـادی بـرای حمایـت صنعـت 
پایان نامه هـا مطـرح شـده؛ آیـا بسـتر ایـن موضـوع هـم 

فراهـم شـده اسـت؟ 
بسـتر خوبی فراهم شـده و ما با صنایع مختلف در این خصوص 

رایزنـی و گفت وگـو کرده و صنعت مشـکلات خـود را مطرح کرده 

اسـت. لازمـه حمایـت صنعت از پایان نامه های دانشـجویان این 

اسـت کـه برای حل مشـکلات صنایـع کارهای لازم انجام شـود؛ 

یعنـی اگـر انتظـار داشـته باشـیم صنعت ظرف مـدت یک هفته 

یـا حتـی چندمـاه هزینـه ای را بـه دانشـگاه بـرای حل مشـکلات 

خـود پرداخـت کنـد، انتظـار عجیبـی اسـت. صنعـت بایـد یـک 

مدت اقدامات انجام شـده توسـط دانشـگاه را رصد کرده و ببیند 

آیـا حـل مشـکلات او در برنامه ریـزی دانشـگاه قـرار دارد یـا خیر. 

لازمـه ایـن بـاور نیـز این اسـت که چنـد دوره پایان نامه هـا را اجرا 

کنیـم و نتایـج آن را بـه صنعـت ارائـه دهیـم و زمانـی کـه این باور 

در صنعـت شـکل گرفـت، می تـوان توقع حمایت از او را داشـت. 

درحال حاضر این موضوع اسـتارت خورده و بسـتر آن نیز فراهم 

اسـت، امـا بـرای نتیجه گیری هنوز زود اسـت، چـون فعلا درگیر 

موضـوع کرونـا نیـز هسـتیم. از آنجاکـه آغـاز فعالیـت سـامانه با 

شـیوع ویـروس کرونـا همزمـان بـود، ابتـدا کمـی کار بـه کندی 

پیـش رفـت، ولـی درحـال حاضر مشـکلی وجـود ندارد. بـا تمام 

شـدن کرونا قطعا کارها روال عادی خود را از سـر خواهد گرفت 

و بایـد اجـازه دهیـم پایان نامه هـا در این راسـتا حرکـت کنند که 

مقـداری زمان بـر خواهـد بود. 

    استخراج نظام موضوعات

 توسط هیات علمی و صنعتگران

نظام موضوعاتی که در طرح پایش وجود دارد، توسط چه کسانی 
استخراج می شود؟

ترکیبی از اعضای هیات علمی و افرادی که در صنعت حضور دارند، 

این نظام موضوعات را استخراج کرده اند. در استخراج نظام موضوعات 

به افرادی در حوزه های تخصصی متفاوت نیازمند هستیم. 

هریک از اعضای هیات علمی موضوعی را استخراج می کنند که 
در آن زمینه تخصص دارند یا خیر؟

بله، تقریبا این اتفاق افتاده است، اما وقتی موضوعات در سامانه 

بارگذاری می شود، اگر کسی ادعا کند یک قسمتی وجود دارد 

که در نظام موضوعات دیده نشده، ما استقبال می کنیم که 

آن قسمت را به نظام موضوعات اضافه کند. درواقع هرکسی 

از اعضای هیات علمی که اعلام کند می تواند قسمتی را به 

نظام موضوعات اضافه کند، از آن پیشنهاد استقبال می کنیم. 

به هرحال این کار یک سند جمعی بوده و نظرها در این خصوص 

متفاوت است، ولی می توان جمع نظرات را در سامانه پایش درنظر 

گرفت و در این خصوص محدودیتی نداریم. 

برخی از دانشجویان می گویند بسیاری از نظام موضوعاتی که 
در سامانه بارگذاری شده تخصصی نیست و نقدهایی در این 

خصوص دارند. شما این انتقاد را می پذیرید؟
معتقدم دانشجویان نمی توانند این نقدها را داشته باشند، چراکه 

سطح نظام موضوعات از سطح دانشجویان بالاتر است. این 

نظام موضوعات توسط استادان و صنعتگران نوشته می شود. 

  یعنی هیچ ایرادی در این نظام موضوعات وجود ندارد؟
نمی گویم ایرادی نداریم؛ این ایرادات را باید به مرور زمان در تبادل 

با استادان حل کنیم. به عبارتی، استادان باید ایرادات را اعلام 

کرده و ما آنها را حل کنیم، اما دانشجو در مقام نقد این موضوعات 

نیست. به طور مثال دانشجو نمی تواند پروپوزالی را که استاد به او 

ارائه کرده نپذیرد، چراکه پروپوزال را استاد تعریف کرده و دانشجو 

می پذیرد، بنابراین اگر دانشجویان این نقدها را مطرح کرده اند، 

قابل استناد نیست، اما اگر توسط استادان مطرح شده است، 

می توان درخصوص آن فکر و تصمیم گیری کرد. باید بین استادان 

و کسانی که این نظام موضوعات را نوشته اند ارتباط برقرار شود 

تا این ایرادات مطرح شده و مشکلات حل شود. 

    دانشجویان 

موضوعات پیشنهادی خود را مطرح کنند

با این اوصاف دانشجویان نمی توانند پیشنهادی را برای نظام 
موضوعات مطرح کنند؟

دانشجویان ازطریق استادان خود می توانند پیشنهادهای خود 

را مطرح کنند. اگر استاد آن نظام موضوع را بپسندد و منطقی 

پشت آن باشد، می توان آن را نیز به سامانه اضافه کرد. 

کرونا دغدغه اصلی امروز جامعه است. آیا موضوعات مرتبط با 
کرونا به طرح پایش اضافه خواهد شد؟

درحال حاضر در سامانه طرح پایش موضوعات زیادی درخصوص 

بیماری کرونا تعریف شده است و اگر برنامه ریزی مجزایی در 

هیات رئیسه دانشگاه آزاد اسلامی انجام شده و در این خصوص 

تصمیم گیری شود، می توانیم موضوعات مرتبط با کرونا را نیز به 

سامانه طرح پایش اضافه کنیم. البته الان نمی توانیم حمایت 

خاصی از پایان نامه های مرتبط با کرونا داشته باشیم، اما طبق 

روال گذشته حمایت از تمام پایان نامه ها در دستورکار قرار دارد. 

تاکنون کسی پایان نامه خود را درخصوص بیماری کرونا انتخاب 
کرده است؟

بسیاری از دانشجویان تاکنون پایان نامه خود را درخصوص 

بیماری کرونا انتخاب کرده اند که البته هنوز در سامانه وجود ندارد 

و به همین خاطر عدد مشخصی در این خصوص وجود ندارد. 

به غیر از کرونا آیا حوزه های دیگری نیز در سامانه تکمیل یا 
اضافه شده است؟

بله، هر روز موضوعات مختلفی به این سامانه اضافه می شود. 

به طور مثال الگوی سلامت و رشد انسان در حال تکمیل شدن و 

حدود 6 هزار نظام موضوع نیز درحال اضافه شدن به سامانه است. 

تعداد زیادی زمینه پژوهشی هر روز به این سامانه اضافه می شود. 

پایان نامه های حوزه علوم پزشکی هم در سامانه پایش دنبال 
می شود و قرار است موضوعات اعتیاد، سالمندی و مواد دندان 

به این حوزه اضافه شود؟
بله، این موضوعات هنوز در مراحل اداری هستند؛ این حوزه ها 

در معاونت علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی تکمیل شده است 

و فعلا درحال پایش این موضوعات به همراه مجریان آنها هستیم 

تا ایرادات جزئی آن را برطرف کنیم و سپس روی سامانه قرار 

خواهند گرفت. البته موضوع اعتیاد و سالمندی درحال بارگذاری 

روی سامانه است. هدایت موضوعات پایان نامه ها و رساله های 

دانشجویان به سمت برنامه های علمی مصوب که موضوعات 

کاربردی و مساله محور است، از سیاست های دانشگاه آزاد 

اسلامی به شمار می رود که در این راستا معاونت علوم پزشکی هم 

برنامه های زیادی در دست دارد. موضوعات سالمندی و اعتیاد 

و مواد دندانی نیز ازجمله همین موضوعات است. 

    دریا اولویت جدید برنامه های علمی طرح پایش

یکی از اتفاقات مهم روزهای اخیر انعقاد تفاهم نامه دانشگاه آزاد 
اسلامی و نیروی دریایی ارتش در حوزه های آموزشی و تحقیقاتی 
بود. این تفاهم نامه چه تاثیری در طرح پایش خواهد داشت؟ 

ایران بیش از دوهزار کیلومتر مرز دریایی دارد و این درحالی است 

که متاسفانه در کشورمان دانشگاه ها آنچنان که باید در زمینه 

دریا و علوم مرتبط با آن اقدامی انجام نداده اند، از این رو، این 

عدم توجه یک خلأ جدی را در حوزه دریا به وجود می آورد. دریا 

یکی از مهم ترین برنامه های علمی طرح پایش است که بیش از 

سه هزار زمینه پژوهشی برای این حوزه راهبردی احصا و بارگذاری 

شده است. با این اوصاف دریا یکی از موضوعات جدی است که 

در نظام پایش پیگیری می شود. چند روز پیش هم تفاهم نامه ای با 

حضور دکتر طهرانچی بین دانشگاه آزاد اسلامی و نیروی دریایی 

راهبردی ارتش منعقد شد. ما یک موضوعی به نام دریا داریم که 

در نظام موضوعات نیز آماده شده است. در همین راستا جلسه ای 

با مسئولان نیروی دریایی ارتش برگزار و تفاهم نامه ای نیز در این 

راستا منعقد شد تا ارتباطی با آنها برقرار کنیم و اقدامات لازم را 

با قسمت پژوهشی آنها داشته باشیم تا نظام موضوعات دریا را 

بهتر کنیم. آنها موضوعات پژوهش های نو و کاربردی می خواهند 

و ما نیز برنامه ای به نام دریا داریم، پس این ترکیب باید ترکیب 

خوبی باشد. دکتر طهرانچی نیز در این جلسه تاکید کردند در 

طرح پایش باید بیشتر از گذشته به موضوع دریا پرداخته شود 

تا با تعامل و همکاری نیروی دریایی راهبردی بتوانیم علاوه بر 

موضوعات سواحل، وارد عرصه علوم اقیانوس شویم. 
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دانشگاه

سارا طاهری
روزنامه نگار

نظارت از راه دور بر بیماران در شرایط شیوع کرونا 

بـه گـزارش ایسـنا بـه نقـل از مدگجـت، یکـی از نگرانـی پزشـکان این اسـت 

کـه بسـیاری از بیمـاران مبتـلا بـه کوویـد-19 دچـار بیماری هـای قلبـی، 

سـکته های مغـزی و لختـه خـون می شـوند کـه ایـن مـوارد به طـور معمـول 

توسـط متخصصـان توانبخشـی بعـد از عمـل در جلسـات حضـوری درمان 

می شـوند. امـا به دلیـل ضـرورت فاصله گـذاری اجتماعـی محققـان ایـن 

مطالعـه بـا شـرکت کیوسـرا همـکاری کرده انـد تـا یـک دسـتگاه پوشـیدنی 

را آزمایـش و بـه متخصصـان توانبخشـی کمـک کنـد کـه از طریـق اینترنـت 

بـا بیمـاران خـود در تمـاس باشـند.  ایـن دسـتگاه پوشـیدنی تعـدادی از 

علائـم حیاتـی ازجمله ضربان قلب و اشـباع اکسـیژن خـون)SpO 2)بیمار 

را اندازه گیـری می کنـد و ایـن مـوارد را در زمـان حـال بـه پزشـک منتقـل 

می کنـد. درضمـن، پزشـک معالـج می توانـد بـا اسـتفاده از هدفون هـای 

هدایت یا القای اسـتخوانی و میکروفن که جزئی از دسـتگاه جدید اسـت، 

 مستقیما با بیمار ارتباط برقرار کند. هدایت استخوانی یا القای استخوانی

)Bone Conduction(  فنـاوری اسـت کـه بـر پایـه ارتعاشـات از طریـق 

اسـتخوان جمجمـه صـدا را بـه گـوش داخلـی منتقـل می سـازد. 

تشخیص کارایی داروهای کووید-۱۹ با کمک یک تراشه 

به گزارش ایسنا به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه کمبریج شاید یک فناوری 

جدید بتواند امکان بررسی تعامل داروها و عوامل بیماری زا را در سلول فراهم 

کند و به ابزار مناسبی برای بررسی داروهای احتمالی کووید-19 تبدیل شود.  

پژوهشگران دانشگاه کمبریج، دانشگاه کرنل و دانشگاه استنفورد ابزاری ابداع 

کرده اند که می تواند از سلول های باکتری، انسان و حتی گیاهان تقلید کند. 

آنها در جدیدترین پژوهش خود به بررســـی نحوه حمله این ویروس به غشای 

ســـلول انســـان و چگونگی متوقف کردن آن پرداخته اند.  این ابزار جدید که 

روی یک تراشـــه قرار گرفته، به حفظ عملکرد سلول کمک می کند و می تواند 

با موفقیت به بررســـی فعالیت کانال های یونی بپردازد. غشای سلول، نقش 

مهمی در ســـیگنال دهی بیولوژیکـــی دارد و می تواند مانند یک دروازه میان 

سلول و فضای بیرون باشد. پژوهشگران تصمیم گرفتند حسگری ابداع کنند 

که همه جنبه های مهم غشـــای سلول را حفظ می کند و به طی کردن مراحل 

زمانبر نیازی ندارد. در این ابزار، از یک تراشه الکترونیکی استفاده شده است 

که می تواند همه تغییرات غشای سلول را مورد بررسی قرار دهد و به دانشمندان 

کمک کند به نحوه تعامل سلول با جهان بیرون پی ببرند. 

همه دانشجویان پنسیلوانیا  تست کرونا می دهند

به گزارش ایسنا به نقل از ان بی سی فیلادلفیا، مقامات دانشگاه پنسیلوانیای 

آمریکا اعلام کرده اند که قصد دارند در ترم پاییز پیش رو، تنها منوط بر رعایت 

اقدامات احتیاطی و پروتکل های بهداشتی دانشجویان را به محیط دانشگاه 

بازگردانند. این اقدامات شامل گرفتن تست کرونا از تمامی دانشجویان است. 

هنگام ورود دانشجویان به محیط دانشگاه هم آنان در خوابگاه و در اتاق های 

تک نفره زندگی خواهند کرد. علاوه بر این، بسیاری از اقدامات دانشگاه 

پنسیلوانیا مشابه با برنامه های دیگر دانشگاه های منطقه برای فعالیت 

مجدد دانشگاه همچون برگزاری کلاس های ترکیبی آنلاین و حضوری است. 

همچنین تمامی کلاس های حضوری پس از تعطیلات مراسم روز شکرگزاری 

به پایان می رسند. البته کارهای دیگر همچون رعایت فاصله گذاری اجتماعی، 

ماسک زدن و ضدعفونی مرتب باید رعایت شود.  دانشجویان موظند در 

مکان های عمومی ماسک بزنند، فاصله گذاری اجتماعی را رعایت و از ازدحام 

بیش از 25 نفر خودداری کنند. این دانشگاه  درمجموع 27 هزار دانشجو 

را ثبت نام  کرده است که به محض ورود دانشجویان به دانشگاه پنسیلوانیا 

از آنها تست کرونا گرفته خواهد شد. 

کروناویروس جدید شیوع بیشتری دارد، ولی مریض تر نمی کند!

بــه گــزارش ایســنا بــه نقــل از بیزینــس اینســایدر، براســاس یــک مطالعــه 

جهانــی کــه در مجلــهCell  انتشــار یافت، یک شــاخه جدیــد از کروناویروس 

کــه از اروپــا درحــال گســترش بــه آمریکاســت، از انواع قبلی خــود واگیردارتر 

ــوژی La Jolla از  ــه ایمونول ــق موسس ــافیر، محق ــن س ــکا اولم ــت. اری اس

محققــان پــروژه اظهــار کــرد جهــش کنونــی ایــن کروناویــروس به نحــوی 

بــوده کــه به صــورت غالــب افــراد را آلــوده می کنــد. محققــان ایــن شــاخه 

 G614 ــود ــد-19 می ش ــاری کووی ــبب بیم ــه س ــد را ک ــه جدی جهش یافت

نامیده انــد. شــاخه قبلــی ویــروس هــم D614 نــام داشــت. در ایــن تحقیــق 

ــوع  ــد ن ــان می ده ــت آمده نش ــی به دس ــای جهان ــه داده ه ــده ک ــه ش گفت

G614 ســریع تر از D614 گســترش یافتــه اســت. محققــان معتقدنــد کــه 

به طــرز جالبــی، شــواهدی مبنی بــر تاثیــر G614 بــر شــدت بیمــاری پیــدا 

نکرده انــد. از اول مــارس ســال 2020 میــلادی، نــوع G614 در خــارج از 

اروپــا نــادر بــوده اســت، امــا در اواخــر مــارس گســترش ایــن گونه در سراســر 

جهــان افزایــش یافــت. در آمریــکا هــم پــس از بازگشــایی چندیــن ایالــت 

فعالیــت کروناویــروس تجدیــد شــده اســت. 

چارسوی فناوری
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